
ÒEs fa molt bona recerca tot i els recursos limitatsÓ

ÒTenim necessitats d'espai i preveiem que a mitj� o llarg termini haurem de

cr�ixer, a Salt o a GironaÓ

ÒVull que el nou Trueta es faci al m�s aviat possible i no m'agradaria que el

debat sobre la ubicaci� provoqu�s m�s retardsÓ

El doctor Barretina, ahir, moments abans de

l'entrevista Foto: JOAN SABATER.

El doctor Jordi Barretina �s des de mitjan febrer el nou director de

l'Institut d'Investigaci� Biom�dica de Girona (Idibgi) Doctor Josep

Trueta. Nascut a Viladamat l'any 1976, �s doctor en bioqu�mica i

biologia molecular per la UAB. Ha desenvolupat la major par t de la

seva carrera als EUA, amb projectes vinculats a la recerca sobre el

c�ncer.

Quin �s l'estat de salut en qu� s'ha trobat l'Idibgi?Fa un parell de

mesos que vaig arribar i estic coneixent l'institut per dins. He arribat

en un bon moment, despr�s del reconeixement, l'any passat, del

r�nquing internacional Scimago com a millor centre de recerca en

salut de l'Estat. Hi ha una base molt s�lida, s'est� fent una molt

bona feina en el context de recursos limitats en comparaci� amb

d'altres �mbits. I entenc que �s en par t per aix� que es va fer el reconeixement a la instituci�. Tots els r�nquings

s�n relatius i en aquest cas concret crec que va haver-hi una avaluaci� dels recursos versus impacte, i la r�tio �s

molt bona.Quins s�n els punts for ts de la instituci�?Tenim molt de potencial per fer recerca traslacional. Tenim

grups de recerca b�sica que treballen al laboratori i molts grups que fan recerca cl�nica i per tant una opor tunitat

molt impor tant de connectar aquests dos vessants de la recerca, de manera que les troballes que es fan al

laboratori tinguin un impacte en millorar la pr�ctica cl�nica. Tamb� hi ha uns quants registres poblacionals de

diferents patologies, i aquesta �s una de les singularitats de l'institut. A Girona tenim les dades organitzades

d'una manera que ens permeten fer algun tipus d'estudis que no es poden fer en altres llocs.I els punts

febles?Crec que l'institut necessita treballar en la seva internacionalitzaci�, per accedir a m�s fons europeus i

atraure algun investigador de fora, i tamb� s'hauria de treballar per donar-li visibilitat per tenir una mica m�s ress�

i impacte en la societat, f ins i tot a escala local. L'institut no �s prou conegut i ens agafem com una

responsabilitat la tasca de divulgar la feina que fem.Quines necessitats t� en aquests moments l'institut?En

comparaci� amb d'altres centres de recerca biom�dica capdavanters, aqu� tenim un d�f icit d'equipaments i

infraestructures que volem intentar millorar. Per exemple, ara mateix no es pot fer experimentaci� animal i �s un

component impor tant de la recerca biom�dica. I intentarem que amb el temps hi hagi una infraestructura m�nima

per poder fer experiments amb animals. D'altra banda, les reformes que es van fer per adaptar alguns espais del

parc hospitalari de Salt van suposar un salt qualitatiu amb relaci� als espais de laboratori de qu� disposava

anteriorment. Per� ara mateix tenim unes cer tes necessitats d'espai i preveiem que a mitj� o llarg termini haurem

de cr�ixer. Estem avaluant les diferents possibilitats per veure per on podem cr�ixer, si a Salt o a Girona.I pel

que fa a personal?Hi ha unes 90 persones que depenen directament de l'institut; entre 100 i 200, d'altres

institucions que estan af iliades a l'institut, i si comptem alguns grups de la UdG associats, podem dir que en total

hi ha entre 300 i 400 investigadors fent recerca biom�dica arreu del territori. Fa unes setmanes es va

formalitzar un conveni amb la UdG que ha ober t la por ta a un nou marc de treball. En aquest marc podem

adscriure formalment grups de la universitat i aix� �s una manera d'augmentar la massa cr�tica d'investigadors i



potencialment crear noves sinergies. No s� si a Girona s'�s conscient d'aquest volum de gent fent recerca, per�

esperem que a poc a poc se'ns conegui una mica m�s.En quines �rees exceláleix l'institut i quines es volen

potenciar?Tenim diverses �rees de recerca en qu� estem consolidats, com s�n les de les malalties

cardiovasculars, inf lamaci� i metabolisme, neuroci�ncia, salut mental, oncologia i hematologia, i tamb� som

capdavanters en diagn�stic per la imatge. Aquesta �s una �rea que pot ser ver tebradora de la recerca de

l'institut i pot combinar-se molt b� amb algunes de les altres �rees. Per exemple, un dels temes en qu� volem

focalitzar-nos �s en l'estudi de l'envelliment.El f inan�ament de la recerca biom�dica, en quina situaci� es

troba?Sempre hi ha marge de millora. Cl�ssicament, la recerca es f inan�a amb fons p�blics, amb fons privats i

tamb� hi ha una par t de par ticulars i mecenes que poden tenir un paper clau. La idea �s intentar diversif icar les

fonts de f inan�ament, de manera que no depenguem majorit�riament dels fons p�blics sin� que tamb� puguem

tenir acc�s a fons privats, d'empreses o de par ticulars que vulguin apostar per determinades �rees de recerca o

incl�s per determinats investigadors perqu� creuen en la tasca que fan.La recuperaci� econ�mica, s'ha deixat

notar en el f inan�ament p�blic?Pel que fa a fons p�blics, hi ha marge de millora, per� s'ha de recon�ixer que a

Catalunya s'ha fet una aposta estrat�gica per la recerca biom�dica. I si b� hi ha marge de millora per arribar als

percentatges en inversi� en recerca p�blica d'altres pa�sos, aqu� es tendeix a estar millor que en altres llocs.El

fet que la seu de l'Idibgi sigui a Salt i el Trueta, a Girona, suposa algun problema per als investigadors i per a la

recerca?Si b� la seu �s al parc hospitalari Mar t� i Juli�, tamb� tenim espais al Trueta i en alguns altres llocs. �s

evident que la concentraci� de massa cr�tica en una ubicaci� concreta ajuda en alguns aspectes, per� el que

nosaltres farem �s adaptar-nos a les circumst�ncies que tenim ara mateix. I sobretot quan es decideixi la

ubicaci� del nou Trueta, assegurar-nos que tenim un espai en aquesta nova i gran infraestructura.T� alguna

prefer�ncia quant a la ubicaci� del nou Trueta?Personalment, voldria que el nou hospital Trueta es fes al m�s

aviat possible. A Girona, les dist�ncies s�n relativament cur tes i no m'agradaria que el debat sobre la futura

ubicaci� retard�s gaire m�s el projecte per tenir un nou hospital.
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